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  آرمان ملی – صدیقــه بهزادپور: ارائه 
لایحه بودجه با تاخیر و بدون برنامه ریزی دقیق 
و تمدید احتمالی برنامه ششم در حالی صورت 
گرفته است که به گفته کارشناسان امید چندانی 
به تحقق درآمدهای آن حتی برای یک ســال 
آینده وجود ندارد. کارشناســان معتقدند امید 
دولت به تحقق درآمدهای مالیاتی در حالی که 
بخش عمده فعالان اقتصــادی از ادامه حیات 
در شرایط پســاکرونا و تحریم ها ناامید هستند 

بستری برای عملیاتی شدن ندارد .
  امیدی به یک سال آینده هم نیست

علی اکبر نیکواقبال، کارشناس بودجه در این 
خصوص به آرمان ملی گفـــت: برنامه ریزی ها 
یا بهتر است بگوییم بی برنامگی ها طی سالیان 
طولانی گذشــته در کشــور به قدری پرچالش 
اســت که واقعاً جایی برای ارزیابــی اصولی و 
منطقی آن باقــی نمی گــذارد بنابراین اینکه 
در هر دوره طی یک گفتمــان تبلیغاتی گفته 
شود که ایران طی 4 ســال آینده به قدرت برتر 
منطقه تبدیل می شود و یا رشد اقتصادی ایران 
حیرت برانگیز خواهد شــد در حالی که حتی 
در کنترل و مدیریــت برنامه های یک ســاله 
خود هم  دچار مشــکلیم چــه نتیجه ای دارد؟  
او افزود : ســوال مهم این است که  طی مدت 4 
سال گذشته رشد اقتصادی داشته ایم یا اینکه 
نرخ تورم کاهش یافته اســت یا به استناد کدام 
برنامه ریزی های موفق نوید آینده ای روشن تر  
و اقتصاد پویا داده می شود متاسفانه از رشد 30 
درصدی اقتصادی که وعده آن در ســال جدید 
داده شده تنها چیزی که درواقعیت وجود دارد 
نرخ تورم بالای 40 درصدی است که بر اساس 
پیش بینی های صورت گرفته این رقم در سال 
آینده بالغ بر50 درصد خواهد شد در عین حال 
رشد میزان حقوق و دستمزدها هم حدود 20 
درصد اعلام شده است به همین جهت محاسبات 
آینده پیش رو بر اساس آنچه که واقعیات کنونی 
جامعه را شکل می دهد کار دشواری نیست.این 
کارشناس ادامه داد: برنامه ریزی های اقتصادی 
در چنین شرایطی حتی برای یک سال آینده نیز 
با توجه به شرایط فعلی امکان پذیر نیست و فقط 
به گسترش دامنه خطاها باری منتهی می شود. 
برنامه ریزی های فانتزی و رویاگونه اقتصاد را به 

رکود بیشتر می کشاند. 
  تحقق درآمدهای مالیاتی در بستر 

اقتصاد  دچار مشکل
نیکواقبال ادامه داد: امیــد دولت به تحقق 
درآمدهای مالیاتی در سال آینده در حالی که 
وضعیت اقتصادی در کشــور نابســامان است 
چیزی جز فشار بیشتر به فعالان اقتصادی و در 
نهایت کنار رفتن آنها از دایره تولید و فعالیت یا  
خروج ســرمایه به دنبال نخواهد داشت، دولت 
بهتر است اقدام به واگذاری تسهیلات با درصد 
سود و تسهیلات کمتر به صنعتکاران و فعالان 

اقتصادی و تولیدکنندگان کند تا با دمیدن جانی 
تازه به کالبد آنها انگیزه ای تازه برای به پاخاستن 
مجدد آنها پس از گذر از دوران کرونا را با وجود 
تحریم ها و دیگر مشکلات ایجاد کند درغیراین 
صورت نه تنها اخذ مالیات که بلکه ادامه حیات 
برای آنها غیرممکن می شود. این استاد دانشگاه 
توضیح داد: تخصیص بودجه به رقم های بزرگ 
به نهادها و سازمان ها و شرکت های دولتی، چه 
کارآیی در بهبود وضعیت اقتصــادی کنونی و 
مطلوبیت اوضاع سفره معیشــت مردم خواهد 
داشت؟  نیکواقبال بیان کرد: اگر بخش خصوصی 
واقعــی در اداره بســیاری از این شــرکت ها و 
سازمان ها وارد شده بود، پول واریزی را بر اساس 
سود و زیان و نیازهای واقعی می داد و در نهایت 
تصمیم می گرفت که یک بنگاه تا چه حد برای 
روی پا ماندن نیاز به ســرمایه دارد و آیا اساسا 
بازدهی لازم را دارد یا باید بــه تغییر اصلاح یا 
حتی تعطیلی آن فکر کرد و در نظر گرفتن این 
تغییرات باعث شــده که دولت در طول سال به 
شــرکت ها و نهادهای مختلــف بودجه بدهد و 
وقتی دسترسی به منابع مالی کم یا قطع شود در 
تامین نیازها مشکلاتی به وجود می آید و همین 
مساله منجر به کســری بودجه می شود و البته 
اصلی ترین عامل تورم در اقتصاد ایران نیز همین 

کسری بودجه دولت هاست.
  راهکار برون رفت از مشکلات

او گفت: بســیاری از دولت ها مانند آرژانتین 
و برزیل با نرخ های تورم 50 تا 60 درصد مواجه 
شــده اند اما با برنامه ریزی های اصولی و تعامل 
مطلوب با خارج توانســتند به خوبی از بحران 

عبور کنند و نــرخ تورم را بــه 10 تا 12 درصد 
کاهش دهند، ایران نیز می تواند با الگوبرداری از 
کشورهای نوظهور حتی با وجود شرایط دشوار 
فعلی با برنامه ریزی های صحیح از این شــرایط 
عبور کند، ارتباط گرفتــن و برقراری تعاملات 
اقتصادی با کشورها چند ملیتی و توسعه سرمایه 
گذاری ها دراین قالب می تواند بســتر مناسب 
برای رشــد اقتصادی را فراهم کند و همچنین 

ارزش پول ملی را مجدداً بهبود بخشد. 
  مشــکل قانونی تمدید برنامه ششم 

توسعه
احسان ارکانی رضوی، عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس با بیان اینکه برنامه ششم برای 
سال 1401 هم تمدید نشده بود گفت: عده ای 
می گویند مجلس برای سال آینده برنامه ششم 
را تمدید کند، اما مجلس خود قانون گذار است 
و نمی تواند عامل بی قانونی شــود.او در پاسخ به 
اینکه بودجه ارسالی دولت به مجلس ناقص است 
یا مطابق با مصوبه مجلس در خصوص ارســال 
دومرحله ای بودجه ســالانه گفت: دو روایت در 
رابطه با لایحه بودجه ارسال شده از سمت دولت 
وجود دارد که هر دو صحیح اســت و دولت این 
لایحه را قبل از تصویب قانون دو مرحله ای شدن 
ارسال بودجه، به مجلس ارسال کرد در حالی که 
مصوبه مجلس در مورد دو مرحله ای شدن ارسال 
بودجه، هجدهم دی ماه توسط شورای نگهبان 
تایید شد، دولت دو هفته پیش لایحه بودجه را 
بدون جداول انضمامی به مجلس فرستاده است.

ارکانی ادامه داد: لایحه بودجه ارسال شده توسط 
دولت در مجلس اعلام وصول نشده است و  باید 

لایحه بودجه مبتنی بر برنامه باشد دولت مکلف 
بوده خرداد ماه 1400 برنامه هفتم توسعه را به 
مجلس بفرستد که تا کنون محقق نشده است در 
حال حاضر چیزی مهمتر از ارسال لایحه برنامه 
هفتم وجود ندارد، چراکه نمی توان بدون برنامه، 

لایحه بودجه نوشت و تصویب کرد.
  نمی توان اصل را قربانی فرع کرد

عضو کمیســیون برنامه و بودجه ادامه داد: 
نمی توان اصل را که برنامه هفتم توســعه است 
رها کرد و به دنبال فرعیاتی مانند بودجه رفت 
الان اولین وظیفه دولت این اســت که برنامه 
هفتم توسعه را که یک سال و نیم از زمان ارسال 
آن گذشــته به مجلس بفرستد تا مجلس آن را 
ســریعا اعلام وصول کند و بعدا روی مباحث 
جزئی گفت وگو شود.ارکانی با بیان اینکه معلوم 
نیست دولت لایحه بودجه را بر چه اساس نوشته 
اســت، اضافه کرد: الان اصــلا برنامه هفتمی 
تدوین نشده که دولت بر پایه آن لایحه بنویسد. 
بر اســاس سیاســت های ابلاغی هم نمی توان 
بودجه نوشت، زیرا سیاســت های کلی ابلاغی 
ارسال می شــود تا دولت بر اســاس آن برنامه 
توســعه تدوین کند، اما هنوز برنامه ای تدوین 
نشده اســت.این نماینده مجلس در خصوص 
اینکه آیا ممکن اســت برنامه ششم برای سال 
آینده تمدید شــود، بیان کرد: برنامه ششم با 
آغاز سال 1401 منقضی شــده است و ما الان 
نه برنامه ششم داریم و نه برنامه هفتم و بدون 
برنامه است عده ای می گویند مجلس برای سال 
آینده برنامه ششم را تمدید کند اما مجلس خود 
قانون گذار است و نمی تواند عامل بی قانونی شود 
وقتی در قانون تصویب شده که نهایتا تا یک سال 
قبل لایحه برنامه هفتم  باید به مجلس ارسال 
می شــده، چگونه می توان از مجلس خواست 
بی توجه به این قانون، برنامه ششم را برای سال 
بعد تصویب و قانون شکنی کند و برنامه ششم 
حتی برای ســال 1401 هم تمدید نشد یعنی 
ما امســال را هم بدون هیچ برنامه ای ســپری 
کردیم.ارکانی با بیان اینکه بودجه سال آینده 
را می توان به صورت سه دوازدهم تصویب کرد 
گفت: مجلس هیچ مشکلی با تصویب بودجه به 
صورت سه  دوازدهم ندارد و چند سال قبل هم 
بودجه به این شکل تصویب و بودجه سالانه در 
تیر یا مرداد مصوب شد بنابراین تصویب بودجه 
به صورت چند دوازدهــم نیازمند لایحه دولت 
نیســت و در صورتی که دولت نسبت به ارسال 
برنامه به مجلس اقدام نکند، مجلس خود راسا 
می تواند بودجه ســال آینده را به صورت ســه 
دوازدهم تصویب کنــد.او ادامه داد: طی دو ماه 
و نیم آینده اگر برنامه هفتم ارســال شــود، ما 
بررسی آن را شــروع خواهیم کرد و اگر زمان 
باقی مانده برای تصویب لایحــه بودجه کافی 
نباشد، بودجه سال آینده به صورت همان سه  

دوازدهم تصویب می شود.

 ذره بیــــن
    حقوق کارگران در ۱۴۰۲ 

چقدر بیشتر می شود؟
نماینده کارگران در شــورای عالی کار درباره 
حقوق کارگران در سال 1402 گفت: امسال هنوز 
هیچ عدد و رقمی مد نظر ما نیست اما همچنان 
حرفمان این اســت که با 6 میلیون و 200 هزار 
تومانی که الان کارگر می گیرد اگر مزد سال آینده 
100 درصد هم افزایش پیدا کند باز هم جوابگوی 
هزینه ها نیست.نماینده کانون انجمن های صنفی 
کارگری کشور در شورای عالی کار در گفت وگو 
با همشــهری آنلاین درباره حقوق کارگران در 
سال آینده گفت: نحوه تعیین دستمزد کارگران 
در ماده 41 قانون کار مشخص است. طبق ماده 
41 حقوق کارگران بر پایه نرخ تورم و هزینه سبد 
معیشت کارگران تعیین می شود، منتها امسال 
وزیر کار اعلام کرد که می خواهند تدبیر دیگری 
انجام دهند و کمیســیون تعیین حداقل حقوق 
مشخص خواهد شد.هادی ابوی بیان کرد: بر این 
اساس، در جلســه این هفته که به احتمال زیاد 
چهارشنبه یا پنجشنبه برگزار شود شیوه جدید 
را اعلام خواهند کرد. ما فعلا منتظر هســتیم تا 
جلسه برگزار بشــود و ببینیم آیا با شیوه جدید 
موافقت می شود یا مثل سال های گذشته کمیته 

مزد خواهیم داشت.
  هیچ تناســبی بیــن افزایش حقوق 

کارگران و کارمندان نیست
مطابق لایحه بودجــه 1402 حداقل حقوق 
کارمندان و بازنشســتگان دولت در سال آینده 
20 درصد افزایش می یابد. نماینده کارگران در 
شورای عالی کار درباره تاثیر تعیین حداقل حقوق 
کارمندان بر دســتمزد کارگران گفت: اعلام این 
خبر ممکن است از نظر روانی تاثیرگذار باشد اما 
ما سالیان گذشته هم این تجربه را داشتیم و همه 
می دانیم که هیچ تناســب و نسبتی بین افزایش 
حقوق کارمندان دولت و حقوق کارگران وجود 
ندارد.ابــوی ادامه داد: درواقــع، وضعیت حقوق 
کارگران با کارمندان خیلی تفــاوت دارد. ما در 
حقوق کارمندی بحث هایی ماننــد کارانه و غیر 
ذلک داریم که شاید بخشی از هزینه های خانوار 
کارمندی را تامین کند اما در حوزه کارگری این 
چنین نیست و همان حقوقی است که در جلسات 
نمایندگان دولت و کارگری و کارفرمایی تعیین 
می شود و کارگران باید با همان معیشت خود را 

سپری کنند.
  زندگی کارگر بــا چنین حقوق هایی 

نمی چرخد
نگرانــی دیگــر کارگــران در مــورد میزان 
حقوقشان در سال آینده اســت، چرا که افزایش 
5۷ درصدی حداقل دستمزد آنها در سال جاری 
با حاشیه هایی همراه شــد. بر این مبنا و با توجه 
به اینکه دولت همواره به دنبال افزایش حداقلی 
حقوق و دســتمزدها بوده، برخی کارشناســان 
معتقدند حقوق کارگران به تبع حقوق کارمندان 
ممکن اســت تنها 20 درصد افزایش پیدا کند. 
نماینده کارگران در شــورای عالــی کار در این 
باره گفت: همانطور که گفتم هیچ ارتباطی بین 
اینها نیســت و دولت با توجه به وضع خودش در 
بودجه نرخی را برای پرداخت حقوق کارمندان 
و بازنشســتگانش اعِمال می کند اما طرفِ مقابلِ 
کارگران، کارفرماها هستند که باید به فکر تامین 
امنیت شغل خود هم باشــند.ابوی افزود: بر این 
اساس، در بحث حقوق کارگران باید رقمی تعیین 
شود که کارفرما بتواند کارگرش را حفظ کند چون 
اگر حقوق کارگر کم باشد کارگر ایستادگی ندارد 
و شــغل خودش را عوض می کند و حتی ممکن 
است به مشــاغل متفرقه و کاذب روی بیاورد و 
کار کارفرما خراب می شــود. از آن طرف، کارگر 
با چنین حقوق هایی زندگی اش اداره نمی شود و 
مجبور است که کار خود را ترک کند برای همین 
مولفه های تعیین حقوق و دســتمزد کارگران و 
کارمندان بسیار متفاوت است. از طرف دیگر این 
بحث تنها مربوط به پارسال نیست و در سال های 
گذشته هم ارتباط نزدیکی بین اینها نبوده است.
  حقوق کارگران چقدر افزایش می یابد؟

نماینده کارگران در شورای عالی کار با انتقاد 
از ســخنان علی صالح آبادی، رئیس سابق بانک 
مرکزی که اعلام کرده بود افزایش 5۷ درصدی 
مزد کارگــران برای 1401 از علل تورم ســالانه 
بوده اســت، گفت: عوامل بروز تورم زیاد است و 
صحبت وی درســت نبود. کما اینکه دســتمزد 
فعلی کارگران فاصله زیادی با خط فقر دارد چه 
برسد به اینکه بخواهد تورم ایجاد کند.به گزارش 
همشهری آنلاین، ابوی درباره اینکه در سال آینده 
حقوق کارگران چند درصد افزایش خواهد یافت 
هم بیان کرد: ما هیچ وقــت درصد را پیش بینی 
نمی کنیم. ما فقط می گوییم که زندگی معمولی 
در شرایط فعلی حدود 15 میلیون تومان هزینه 
دارد. حالا اینکه این 15 میلیون را به صورت نقدی 
یا کالا یا در قالب کمک هزینه مســکن یا وسایل 
نقلیه رایگان در اختیــار کارگران قرار بدهند، ما 
تعیین نمی کنیم بلکه حرفمان این است که کارگر 
باید این هزینه ها را پوشش بدهد به همین جهت 
در هیچ سال و دوره ای نمایندگان کارگری بحث 
درصد را در شــورای عالی کار مطــرح نکرده اند 
بلکه ما همیشــه درباره شــکافی که بین مزد و 
هزینه هاست حرف زده ایم و در این باره چانه زنی 
کرده ایم.نماینده کارگران در شورای عالی کار در 
پایان گفت: امسال هنوز هیچ عدد و رقمی مد نظر 
ما نیست و هنوز پیش بینی و پیشنهادی در این 
زمینه نداریم. اما همچنان حرفمان همان است 
که با ایــن 6 میلیون و 200 هــزار تومانی که در 
حال حاضر کارگر می گیرد اگر مزد ســال آینده 
100 درصد هم افزایش پیدا کند باز هم از ســبد 
معیشت دور است و جوابگوی هزینه ها نیست بر 
این اساس تاکیدمان این است که حقوق ها باید 
به گونه ای باشد که زندگی کارگران تامین بشود.

اخبار کوتــــاه
  اظهارات وزیر نیرو درباره نحوه تامین 

آب و برق کشور
وزیر نیرو گفت: در شرایط کنونی وضعیت تامین آب و برق 
پایدار است و نگرانی در این دو بخش وجود ندارد و تمام تلاش 
خود را برای تامین پایدار آب و بــرق خواهیم کرد.به گزارش 
همشهری آنلاین، علی اکبر محرابیان دیروز  با بیان اینکه در 
شرایطی که برودت هوا زیاد می شــود طبیعتا هم در بخش 
شبکه های آب و همچنین شبکه برق خدمت رسانی مشکل 
می شود، گفت: باید بتوانیم هم تاسیســات برق را پایدار نگه 
داریم و هم از یخ زدگی ها جلوگیری کنیم.وی افزود: یخ زدگی 
در آبرسانی و سوخت رسانی به نیروگاه ها اثرگذار است، زمانی 
که هوا سرد می شود ســوخت مایع نیز حالت نیمه جامد به 
خود می گیرد و تجهیزاتی که باید نصب شــود تا برق تولید 
کند می بایســت دائما مورد مراقبت قرار بگیــرد، با این حال 
مردم مطمئن باشــند آب و برق پایدار را به آنها می رسانیم و 
تمام تلاش مجموعه دولت، دستگاه های مختلف و همکارانم 
در وزارت نفت این است که سوخت را به موقع تحویل دهند 
و بتوانیم برق پایدار را تامین کنیم.محرابیان با تاکید بر اینکه 
با صرفه جویی و رعایت الگوهای مصرف این شــرایط برودت 
بی سابقه را پشت ســر می گذاریم، گفت: در حوزه آب و برق 
همکاران آمادگی کامل دارند، انشاالله با یاری خدا این شرایط 
را پشت سر می گذاریم.وی با اشاره به برنامه وزارت نیرو برای 
برخورد با مشــترکان ادارات پر مصــرف،  در گفت و گویی 
تلویزیونی بیان کرد: انصافا بخش اداری از تابســتان که یک 
برنامه مدیریت مصرف را ابلاغ کردیم، در مجموع رعایت خوبی 
داشتند، ادارات وضعیت بهتری نسبت به گذشته دارند، البته 
ممکن است ساختمان هایی نیز باشند که رعایت کمتری کنند 
اما در مجموع خوب است و امروز روحیه صرفه جویی در بخش 
اداری عمومی شده اســت. اتفاقی که در تابستان افتاد جز با 
همراهی مردم ممکن نبود.به گزارش ایسنا ، وزیر نیرو با اشاره 
به وضعیت سدهای کشور اظهار کرد: بارش ها در بخش های 
قابل توجهی از کشور خوب بود، امیدواریم تداوم داشته باشد، 
پیش بینی ها نیز در این بخش خوب است اما در حوزه هایی نیز 
نسبت به شرایط عادی و نرمال فاصله داریم، به ویژه در استان 
تهران، البرز، قزوین، همدان و برخی استان های شرق کشور، 

انتظار داریم با بارش های پیش رو جبران شود.

 از افزایش قیمت محصولات 
تا ماجرای جهیزیه ۵۰ میلیونی

با افزایش مجدد نرخ دلار زمزمه های افزایش قیمت برخی 
کالاها از جمله لوازم خانگی آغاز شده است به طوری که از سال 
۹۷ ثبت سفارش و واردات لوازم خانگی خارجی ممنوع شد؛ هر 
چند قاچاق محدود این کالاها ادامه یافت، اما از آن زمان به بعد 
بازار در اختیار کالاهای داخلی قرار گرفت؛ چرا که جهش های 
چندباره نرخ ارز دیگر فرصت خرید لــوازم خانگی برندهای 
معروف و باکیفیت را از مردم گرفته بود.وزیر صمت اخیرا در 
یک اظهارنظر از ثبات در قیمت لوازم خانگی خبر داد. او بالا 
بودن تولید و عرضه و کنتــرل قیمت محصولات فولادی را از 
عوامل ثبات قیمت لوازم خانگی اعلام کرده است.از طرف دیگر 
رییس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی نیز افزایش قیمت 
کالاها به دنبال رشــد نرخ ارز را رد کرده و خودزنی دانســته 
است. پازوکی به وضعیت رکود در این بازار اشاره کرده و گفته 
که تقاضایی وجود ندارد که مغازه داران به دنبال افزایش قیمت 
باشند.پازوکی گفته است که سابق بر این در ابتدای افزایش 
قیمت ارز مردم سریعا برای خرید کالاهای موردنظر خود اقدام 
می کردند تا بعدها با تثبیت نرخ جدید ارز قیمت بیشتری برای 
لوازم خانگی نپردازند؛ اما با تورم فعلی این موضوع هم منتفی 
شده اســت.رییس اتحادیه لوازم خانگی و صوتی و تصویری 
یزد هم از وضعیت رکود در بازار و تاثیر نوســانات قیمت ارز 
بر این کالاها می گوید. صادقیــان درخصوص خرید جهیزیه 
نیز گفته است که »حداقل برآورد قیمت یک دست جهیزیه 
ساده فقط در بخش لوازم خانگی در حال حاضر 50 میلیون 
تومان است.«خبرهای متناقضی هم از میزان مراجعه مردم به 
تعمیرکاران لوازم خانگی وجود دارد. از یک سو خبرها حاکی 
از افزایش مراجعه به تعمیرکاران به دلیل افزایش قیمت لوازم 
خانگی است. اما از سوی دیگر رییس اتحادیه تولیدکنندگان 
و تعمیرکاران صنایع برودتی، تهویه مطبوع، لباسشــویی و 
قطعات یدکی نظر متفاوتی دارد.فرهاد بهشتی می گوید که به 
دلیل افزایش قیمت قطعات لوازم خانگی، تقاضا در این صنف 
در ســال های اخیر فقط 10 درصد رشد داشــته که افزایش 
چشمگیری نیست. او این میزان تقاضا را کم و دلیل را افزایش 
قیمت قطعات می داند و می گوید مردم دستگاه های دیگری 
را جایگزین لوازم خراب شــده خود کرده اند.آخرین افزایش 
رسمی قیمت لوازم خانگی مربوط به خرداد ماه بود که در آن 
زمان تلویزیون 10 درصد و یخچال، یخچال فریز، لباسشویی 
و ظرفشویی مشمول 15 درصد افزایش قیمت شدند.اکنون با 
افزایش مجدد نرخ دلار زمزمه های افزایش قیمت لوازم خانگی 
به گوش می رسد. البته در این خصوص هم اظهارات متناقضی 
وجود دارد؛ ســخنگوی وزارت صمت گفته اســت که هیچ 
گونه مجوز افزایش قیمتی صادر نشــده است؛ چرا که صنایع 
تولید کننده مواد اولیه شــان را برای 5 ماه آینده با قیمت ارز 
قبلی خریدند و نباید افزایش قیمتی رخ دهد.رییس اتحادیه 
فروشندگان لوازم خانگی مشــهد هم افزایش قیمت ها را رد 
می کند و می گوید کالا فراوان و کمبودی وجود ندارد و به دلیل 
رکود موجود و عدم قدرت خرید مردم دلار بر بازار لوازم خانگی 
تاثیر نگذاشته است اما رییس اتحادیه توزیع کنندگان لوازم  
خانگی تهران از افزایش 10 تا 15 درصدی قیمت لوازم خانگی 

و تخلف 5 شرکت در این زمنیه خبر می دهد.

بررسی »آرمان ملی« از ارائه لایحه بودجه بدون توجه به برنامه  محوری؛ 

بودجهبیبرنامهکجامیرود؟
  نماینده مجلس: لایحه بودجه ارسال شده توسط دولت در مجلس اعلام وصول نشده است و  باید لایحه بودجه مبتنی بر برنامه باشد دولت مکلف بوده خرداد ماه 1400 

برنامه هفتم توسعه را به مجلس بفرستد که تا کنون محقق نشده است. نمی توان بدون برنامه، لایحه بودجه نوشت و تصویب کرد

  وزیر نفت اعلام کرد که تعطیلی تهران نقش بســزایی در 
تامین گاز کشور دارد. جواد اوجی دیروز در جلسه فوق العاده 
ستاد انرژی استان خراسان رضوی و در ارتباط تلفنی با رئیس 
جمهور، اظهار داشت: متاسفانه از صبح پنجشنبه واردات گاز 
از کشور ترکمنستان به ایران قطع شد در همین راستا از تمام 
توان خود برای تامین گاز استفاده کردیم و مدیریت مصرف گاز 
با همکاری استانداران در سراسر کشور و برپایی ستاد سوخت 
و بحران برای رصد لحظه ای میزان گاز شکل گرفت و قطع گاز 
ترکمنستان به واسطه مشکل پیش آمده در این کشور است و 
حتی بر اساس اخبار رسیده شهر عشق آباد و استان های مجاور 
این کشور نیز در پایداری شبکه گاز و برق دچار مشکل شده اند.

اوجی خاطرنشان کرد: متاســفانه از روز گذشته در برخی از 
نقاط جنوبی استان خراسان رضوی دچار قطعی گاز شدیم و 
پیش بینی شد تا به سرعت گاز مایع در اختیار هموطنان قرار 

گیرد و بخاری نفتی و گازی نیز در بین شهروندان توزیع شد.
  هر خانه تنها یک اتاق گرم

سخنگوی شرکت ملی گاز با تاکید بر اینکه همچنان لازم 
است مردم کمک کرده و صرفه جویی داشته باشند، گفت: اگر 
مردم در کل کشــور 10 درصد صرفه جویی داشته باشند، ما 
به خوبی از این شــرایط عبور می کنیم.عباس اعظمی درباره 
آخرین وضعیت مصرف گاز در کشــور اظهار داشت: در حال 
حاضر خطوط سراسری گاز در شــرایط پایدار کامل است و 

مشکلی که برای خطوط تربت جام ایجاد شده بود، رفع شده 
اســت. علیرغم سرمای شــدیدی که در حال تشدید است و 
سامانه جدید وارد کشور شده، مشکل حادی نداریم.وی با بیان 
اینکه قطع گاز ترکمنستان مشکل بزرگی ایجاد کرد، افزود: با 
این شرایط باید منتظر اتفاقات سخت تری بودیم اما به خوبی 

مدیریت شد و قطعی گاز نداشــتیم، در سرشاخه های تغذیه 
برخی شهرها و روستاها افت فشار شکل گرفت که باعث برخی 
قطعی جزئی در برخی شهرها از جمله تربت جام شد و اکنون 
به طور کامل رفع شده است. اکنون فشار گاز را افزایش دادیم و 
شرایط مدیریت و پایدار شده است.سخنگوی شرکت ملی گاز 
آخرین رقم مصرف گاز را 663 میلیون مترمکعب عنوان کرد 
و گفت: میزان مصرف گاز در تهران 126 میلیون مترمکعب و 
مشابه روز قبل است.وی گاز خراسان رضوی، خراسان جنوبی، 
خراسان شمالی، گلستان و شرق مازندران را اضطراری و در 
شرایط هشــدار و قطع گاز توصیف کرد.وی با تاکید بر اینکه 
همچنان لازم اســت مردم کمک کرده و صرفه جویی داشته 
باشند، گفت: اگر مردم در کل کشور 10 درصد صرفه جویی 
داشته باشند، ما به خوبی از این شرایط عبور می کنیم و شبکه 
در سرشاخه ها پایدار خواهد شد.به گزارش تسنیم ، اعظمی 
گفت: علی رغم اقداماتی که انجام شد و واقعا موج بزرگ تاثیر 
بحران قطع گاز ترکمنســتان عبور کردیم همچنان در مرز 
هشــدار قرار داریم و هر چه به شب می رسیم، سرما تشدید و 
مصرف بالاتر رفته و به پیک نزدیک می شویم و همچنان در 
مرز هشدار قرار داریم و حتی یک درجه کاهش دمای وسایل 
گرمایشــی به تامین گاز مناطق شمال شرق کمک می کند.

سخنگوی شرکت ملی گاز بر لزوم پیوستن مردم به پویش هر 
خانه یک اتاق گرم در اتاق سرد تاکید کرد.

وزیر نفت:

تعطیلی تهران کمک بسیار بزرگی به تامین گاز کشور کرد

  گزارشــی با عنوان بازار ســیاه مدرنی به نام بورس مورخ 
1401/10/1۹ منتشــر شــد که وزارت اقتصاد در جوابیه ای 
اعلام کرد که شــیوه پیشــین قیمت گذاری خودرو یکی از 
مشکلات عمده این صنعت بوده و تغییر این شیوه یک ضرورت 
بود تا امکان حذف رانت و سوءاســتفاده دلالان از این شیوه 
قیمت گذاری فراهم شــود. از آنجا که قیمت گذاری دستوری 
در صنعت خودرو ســهم مهمی در زیان 150 هــزار میلیارد 

تومانی این صنعت داشت، روز 21 تیرماه سال جاری شورای 
عالی بورس با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت مقرر کرد 
عرضه خودرو در بورس کالا صورت پذیــرد و طی این فرآیند 
تاکنون  36 هزار انواع خودرو در بورس کالا مورد معامله قرار 
گرفته است و رانتی بیش از 11 هزار میلیارد تومان از بین رفت. 
حذف رانت، واقعی شدن تقاضا، رشد قیمت سهام خودروسازان 
و تاثیر آن بر بازار سرمایه، تزریق نقدینگی به خودروسازان برای 

اجرای طرح های توسعه پیش رو و… از مزایایی است که عرضه 
خودرو در بورس کالا به دنبال داشته و با همین درصد کمی که 
عرضه شد، این مزایا مشهود بود. مخالفت با شفاف شدن شیوه 
قیمت گذاری، حذف عرضه معیوب مبتنی بر بخت آزمایی و 
قرعه کشی و اینکه ساز و کار شــفاف بورس را عرصه مدرنی 
برای دلالی تحلیل کنیم، نه منصفانه و نه بر مبنای داده های 

واقعی است.

حذف رانت ۱۱ هزار میلیارد تومانی با عرضه خودرو در بورس کالا
جـوابیـه 

 


